
    جواد محرمي
س�ينما را از جنگ و دفاع مق�دس و با 
ابراهيم حاتمي كيا آغاز كرده است. كار 
اصلي اش پزشكي است. كس�اني كه با 
او كار كرده ان�د دكتر خطابش مي كنند. 
گفت و گوي ما با محمد رضا شجاعي، برنده 
سيمرغ بلورين بهترين طراحي صحنه 
و لباس از س�ي و چهارمين جش�نواره 
فيلم فج�ر ب�راي فيلم تحسين ش�ده 
ايستاده در غبار به همكاري او با ابراهيم 
حاتمي كيا در مهاج�ر و ديده بان و قطع 
همكاري شان در فيلم باديگارد به خاطر 
اختلاف نظر با يكديگر هم كشيده شد. 
فك�ر مي كردي�د جاي�زه اول 

جشنواره فجر را بگيريد؟
جايزه اصلاً برايم اهميتي ندارد. نه از گرفتنش 
خوشحال مي شوم و نه از نگرفتنش ناراحت. 
سعي مي كنم با اين چيزها خوشحال نشوم. 
بالاخ�ره جاي�زه ايج�اد انگيزه 

مي كند.
 اين چيزها خيلي استثنايي نصيب آدم هاي 
معدودي مي شود. به لحاظ روحي و رواني 
اگر قرار باشد خودم را وابسته به اين چيزها 
كنم از آن طرف ممكن است متضرر شوم. 
دل��م نمي خواهد براي جاي��زه اعتبار قائل 
باشم. معتقدم هر آدمي بايد كارش را درست 
انجام بدهد حالا اگر همه دنيا گفتند كار تو 
غلط است اگر تو كارت را درست انجام دادي 
نبايد اهميت بدهي. به نظرم ميزان در اينكه 
آدم كارش را درست انجام داده يا نه به خود 
و خداي آدم مربوط مي شود و البته اينكه 
چند نفر آدم صاحب نظر ه��م اين را تأييد 
كنند تأثير دارد. يك موقعي هم هست كه 
من مي دانم كارم عي��ب دارد ولي عده اي 
دارند برايت هورا مي كشند. بنابراين سعي 

مي كنم به اين جوايز بي اعتنا باشم. 
اين روحيه سبب نمي شود كه شما 
برخلاف س�ابقه اي ك�ه داريد در 

عالم رسانه مهجور بمانيد؟ 
براي من كار فرهنگي مهم است. چون فرهنگ 
را براي پيشرفت و تعالي زيربنا مي دانم و برايم 
دغدغه اس��ت. معتقدم اگر آدم حرفي براي 
گفتن دارد بايد وارد عرصه ش��ود وگرنه يك 
جاهايي س��كوت يعني تقوا. ب��ه نظرم ديده 
شدن در رسانه مس��اوي با موفقيت نيست. 
خيلي ها از راه هاي باطل ديده مي شوند. اين 

غلط است كه آدم در اين بازي ها بيفتد. 
فكر مي كني�د تخصص ش�ما به 
عنوان طراح صحنه و لباس بيشتر 

جنبه فرهنگي دارد يا هنري؟ 
هنر زيرمجموعه فرهنگ است و من تلاش 
مي كنم در پيامي كه فيلم درصدد انتقال 
آن به مخاطب است نقش داشته باشم. اگر 
من كارم را بد و ناقص انجام بدهم پيام هم 

ناقص منتقل مي شود. 
دغدغه فرهنگي ت�ان را چطور 
در طراحي صحن�ه و لباس بروز 

مي دهيد؟ 
طراحي صحنه براي من نه دغدغه اس��ت و 
نه مشغله؛ همانطور كه عرض كردم از اينكه 
بتوانم در عرصه فرهنگ و رشد فرهنگي نقش 
كوچكي داشته باشم برايم بيش از هر چيزي 
اهميت دارد. معيار اين اثرگذاري را به واسطه 

رجوع به دل خودم محاسبه مي كنم. 
اگ�ر آدم به ش�كل حرف�ه اي به 

كارش نگاه نكند چطور مي تواند 
موفق باشد؟ 

من كارم را سعي مي كنم خوب انجام دهم. 
هدفي كه من به نظرم مي رسد اين است كه 
از كارم استفاده مي كنم تا حالم خوب بشود. 
يعن�ي اثري ك�ه ب�راي كار به آن 
دعوت مي شويد به عنوان يك كل 

برايتان اهميت دارد؟ 
خود نمايش و سينما نبايد براي هنرمند هدف 
باش��د. مفهومي كه اراده مي شود مهم است 
»و ما هذه الحيات الدني��ا لهو و لهب« جهت 
كار فرهنگي باي��د ارائه حقيق��ت و تلنگر به 
انسان باشد و به ذهن مخاطب پويايي بدهد 
براي رس��يدن به حقيقت. الان متأسفانه نه 
توليد كنندگان آثار هنري دغدغه بيان حقيقت 
را دارند و نه مخاطبان چنين مطالبه اي دارند. 
مردم بيشتر سينما مي روند كه سرگرم شوند. 
خب سينما هنر عامه پسند است 
و فيلمساز بايد بتواند در وهله اول 

مخاطبش را سرگرم كند. 
ه��ر ق��در ك��ه فيلمس��از از جنبه ه��اي 
س��رگرم كننده كم كند با ريزش مخاطب 

مواجه مي شود. 
سينماي امريكا نشان داده كه در 
ارائه محتوا همراه با جنبه جذابيت 
و سرگرمي موفق عمل كرده است. 
موضوع اين اس�ت كه او محتواي 
باب ميل خودش را ارائه مي دهد. 

بله موفق است ولي پيام او مبتني بر باطل 
اس��ت. مخاطب اصلًا حوصل��ه مفاهيم 

عميق را ندارد. 
خب جسارتاً با شما مخالفم چون 
اتفاق�اً فطرت عموم م�ردم پاك 
هست ولي متأسفانه سينماگران 
ما ذائقه مخاطب را به سمت آثار 
سطحي سوق داده اند. اين عيب 
به سينماي ايران وارد است نه به 
مخاطب عام سينما. براي نمونه 
فيلم ايس�تاده در غب�ار پيش از 
اينك�ه پيامي را منتق�ل كند در 
بيان قصه اش موف�ق عمل كرده 
است. شما اصلًا چگونه وارد كار 

طراحي صحنه شديد؟ 
هاش��م ايمان��ي دوس��ت مش��ترك من و 
حاتمي كيا بود. س��ال 66 حاتمي كيا قصد 
داش��ت فيلم پرواز موج را بس��ازد و دنبال 
كسي مي گشت كه به ايشان مشاوره بدهد. 

فيلمنامه را خواندم و نظراتم را دادم. 
تا آن زم�ان س�ابقه كار هنري 

نداشتيد؟! 
نه. 

يعني خيل�ي اتفاق�ي از طريق 
آش�نايي با ابراهيم حاتمي كيا 

وارد سينما شديد؟ 
بله كاملًا اتفاقي، من اصلًا دستياري نكردم 
و به واس��طه كار اولم با حاتمي كيا خيلي 

جدي وارد كار شدم. 
فيلم پرواز موج كه اصلًا ساخته 

نشد؟ 
نه فيلم درب��اره فاو بود و همزمان ش��د با 
عقب نشيني قواي ايراني از فاو و بلافاصله 
حاتمي كيا با همان تيم، فيلمنامه ديده بان 

را به فارابي ارائه كرد و آن را توليد كرد. 
ظاهراً با حاتمي كيا در باديگارد 

هم كار كرديد؟
فقط يك ماه. 
چرا؟ 

من بايد با كارگردان به يك فهم مش��ترك 
برسم. در باديگارد احساس كردم ما خيلي به 
لحاظ مفهومي تفاوت ديدگاه داريم و هر دو 
هم سر اصول خودمان پافشاري مي كرديم. 
من نمي توانم خودم را فقط به عنوان يك ابزار 
در خدمت كارگردان قرار بدهم. كارگردان 
بايد من را قانع كند. قطع��اً حاتمي كيا هم 
اين كار را نمي كن��د. در ديده بان و مهاجر 
ما نقطه نظرات مش��ترك زيادي داشتيم. 
حاتمي كيا بارها گفته كه سينما براي من 
هدف نيست يا گوساله سامري نيست. اين 

نگاه آن زمان و الان هم براي من ارزشمند 
است. در ديده بان و مهاجر نگاه حاتمي كيا 
بيشتر به جنگ واقعي بود. كمتر قصد داشت 

چيزي را بزرگنمايي كند. 
خب ن�گاه الان حاتمي كيا به نظر 

شما تفاوت كرده؟ 
من الان خيلي ب��ه جهان بيني حاتمي كيا 
اعتقادي ندارم. البته حاتمي كيا همان راه 
را مي رود ولي نگاه من تفاوت كرده است. 
مفاهيم فيلم براي من مهم اس��ت اگر در 
تعارض با جهان بيني من باش��د نمي توانم 
كار كنم. حاتمي كيا در ديده بان و مهاجر 
نگاه شهودي خود را به جنگ تعميم مي داد. 
من الان به اين نتيجه رسيدم كه اين نگاه 
غلط بوده است. با شهود و مكاشفه نمي توان 
جنگيد. ضمن اينكه اي��ن مفاهيم ممكن 
است موجب انحراف و بدفهمي در مخاطب 
ش��ود. هر كه را اس��رار حق آموختند مهر 
كردند و دهانش دوختند. عنايت شهودي 

منحصر به افراد خاص است.
 ولي خيلي ه�ا معتقدند يكي از 
نقاط قوت آثار حاتمي كيا همين 
توفي�ق در به تصوير كش�يدن 
مباحث شهودي در جنگ است. 
من معتقدم نقطه ضعف آثار ايشان است. 
در فيلم مهاجر شما اس��د را مي بينيد كه 
س��رش را پايي��ن مي اندازد و به ش��كلي 
ش��هودي هواپيما را هدايت مي كند. آيا 
امروز مي شود درباره جنگ به نسل جديد 

اين مسائل را به اين شكل ارائه داد؟ 
بالاخره قبول نداريد در جنگ به 
رزمندگان ما امدادهاي�ي از اين 

دست مي رسيد؟ 
چرا ول��ي مخصوص ب��ه خود ف��رد بود. 
مخاطب فكر مي كند او هم مي تواند چنين 

كاري را انجام دهد. 
ولي حاتمي كيا اين را تعميم نداده 
اس�ت. به نظرم مشخص است كه 
اين عنايتي اس�ت كه مخصوص 
اس�د اس�ت. بالاخره فيلمسازي 
بخواه�د حقيق�ت جن�گ را كه 
بخش�ي از آن همي�ن امدادهاي 
غيبي است را نشان بدهد چگونه 
بايد عمل كند. شما معتقديد چون 
مخاطب درك نمي كند اصولاً نبايد 
به س�مت چنين مسائلي نزديك 
شد؟ به نظرتان اين خودش نوعي 
سانس�ور و نگاه حداقلي و حذف 
حقيقت جنگ ما نيست؟ به نظرم 
حاتمي كيا بازنمايي اين حقيقت را 
رسالت خود قلمداد مي كرده و كار 

سختي را هم انجام داده است. 
به نظر من بيش از اينكه كار س��ختي باشد 
كار غلطي است. مخاطب اگر ظرفيت اين را 

نداشته باشد به انحراف مي رود. 
م�ن معتق�دم مخاط�ب اتفاق�اً 
ظرفيت اين را دارد. حتي آدم هاي 
غيرمذهبي هم اين را قبول دارند 
كه ي�ك جاهاي�ي به آنه�ا الهام 
مي شود. فكر نمي كنيد مخاطب 

را دست كم مي گيريد؟ 
فكر مي كني��د بحث عرفان ه��اي كاذب 
كه الان در جامعه ترويج مي ش��ود از كجا 

نشأت مي گيرد؟ 
به نظرم زياد منصفانه نيست كه 

تلاش حاتمي كيا براي بازنمايي 
حقيقت منحصر ب�ه فردي مثل 
دفاع مق�دس را ب�ه عرفان هاي 

كاذب ربط بدهيم. 
روابط دلي و شهودي نمي تواند به عنوان يك 
امر مطلوب آموزشي در سينما و هنر قلمداد 
شود. يعني در جايگاه تربيتي نمي تواند عرصه 
مناسبي باشد. هواپيماي اسد ممكن بود به 

آسمان عراق برود و در آنجا گم بشود. 
پ�س جايگاه ت�وكل كجاس�ت؟ 
اين را در فيلم ايس�تاده در غبار 
هم مي بينيم. احمد متوس�ليان 
در ش�ب عملي�ات بيت المقدس 
رو به جمع فرمان�دگان مي گويد 
ان شاءالله خداوند با فرشتگانش 

به ما نصرت عطا خواهد كرد. 
آنها تمام ابزار را به لحاظ فيزيكي چيده اند. 

خب اسد هم در مهاجر كار را كلًا 
به خدا حواله نكرده اس�ت. او در 
جايگاهي ايستاده كه بايد توكل 
كند. وظيفه را انجام داده و نتيجه 
را به خدا س�پرده است. به نظرم 
حاتمي كيا اگر ديده بان و مهاجر 
را نساخته بود الان تصوير كاملي 
از يك بس�يجي زمان جنگ در 

سينما وجود نداشت. 
من منكر خدمات حاتمي كيا نيستم ولي هيچ 
كس صد نيس��ت. همه بالاخره نقاط ضعفي 
دارند. من به لحاظ عاطفي خيلي به حاتمي كيا 

وابسته ام و ايشان را خيلي دوست دارم. 
مشكلتان در باديگارد با حاتمي كيا 

چي بود؟ 
مشكل فيلمنامه بود. يك پاس��دار را نشان 
مي دهد كه دچار شك شده است. انگار آنهايي 
كه متولي هستند ارزش محافظت ندارند. آدم 

شكاك كه نبايد وارد حوزه عمل بشود. 
درست است؛ ولي شما براي درام 
مجبوريد اين كار را بكنيد. البته 
محافظ مي رود و استعفا مي دهد. 
ولي پس از اش��تباهي كه ك��رده اين كار را 
مي كند. به جاي اينكه جلوي شخصيت قرار 

بگيرد، شخصيت را سپر مي كند. 
خ�ب اينه�ا اقتض�اي درام و 
سينماست. آيا حاتمي كيا به اين 

محافظ حق مي دهد؟ 
بله او شهيد مي شود. 

باديگارد به لحاظ طراحي صحنه 
چطور از كار درآمده بود؟

به نظرم اگر متن غلط باش��د روي همه 
چي��ز تأثير مي گ��ذارد. ب��راي مخاطب 

گيج كننده است. 
خ�ب البت�ه اي�ن ح�ال خ�ود 
حاتمي كياست و خودش هم اين 

را پنهان نمي كند. 
اين حال را نبايد ب��ه مخاطب هم منتقل 
كرد. به نظرم حاتمي كيا نتوانسته خودش 
را آپ تو ديت كند. او زماني درباره جنگ 

مجتهد بوده اما الان نيست. 
البت�ه پيچيدگي هاي ام�روز هم 
زياد ش�ده. بپردازيم به ايستاده 

در غبار. 
حرفي كه ايس��تاده در غب��ار مي زند كاملًا 
متفاوت اس��ت. ما س��عي كردي��م انعكاس 
واقع بينان��ه و تاريخ��ي نس��بت ب��ه احمد 
متوسليان بدهيم. هيچ تحليل امروزي بر آن 
بار نمي كنيم. به نظرم مهدويان خيلي جلوتر 
است. او سعي كرده تابلوي كاملي از شخصيت 
ارائه دهد. فيلم های دفاع مقدس بيشتر وجه 
تجليلي دارد. برخي در واقعيت جنگ دست 
مي برند. نمي شود در آيينه دست برد. به نظرم 
به مخاطب احترام گذاشته شده. ما متوسليان 
را تحليل كرديم نه تجليل. نقاط ضعف او هم 

نشان داده شده است. 
رمز كار ش�ما در اينكه مخاطب 
اينقدر صحنه ها را باور مي كند 

چيست؟ 
م��ا كار وي��ژه اي نكرديم. س��عي كرديم 
خودم��ان را قاط��ي كار نكني��م و به تمام 

تصاوير، عكس ها و اسناد وفادار باشيم. 
 هم�ه كارهايي ك�ه در آن بوديد 

اينطور خوب از كار درآمده؟
خير اين بستگي به كارگردان دارد. ما سعي 
مي كني��م با كمتري��ن هزينه ب��ه وضعيت 
مطلوب برسيم. تهيه كننده بايد پاي حداقل 
هزينه بايس��تد. ما در وضعيت سفيد روزي 
س��ه دقيقه مي گرفتيم و صددرصد تجديد 
برآورد در هزينه داشتيم اما چون كارگردان 
و تهيه كننده به كار ايمان داشتند هم زمان 
داش��تيم و هم بودجه تأمين مي شد. وقتي 
تهيه كننده اراده آن را نداشته باشد محصول 
كار چيز ديگري از كار در مي آيد. براي برخي 

سينماگران نتيجه كار اولويت نيست. 
ش�ما در اخراجي هاي يك هم با 

مسعود ده نمكي كار كرديد؟ 
بله بالاخره ده نمكي و كاسه ساز خودشان بچه 
جنگ بودن��د و به من لطف داش��تند. از ابتدا 
معلوم نبود چه اتفاقي قرار است بيفتد. خروجي 

اخراجي هاي يك براي من مطلوب نبود.

|6| روزنامه جوان |  شماره 4880 6 ذيقع��ده 1437   | سه ش��نبه 19 م��رداد 1395 

برنده سيمرغ بهترين طراح صحنه و لباس برای فيلم ايستاده در غبار در گفت و گو با »جوان«:

متوسلیان در »ايستاده در غبار« تحلیل شد نه تجلیل
حاتمی كيا قبلًا در جنگ مجتهد بود حالا نه

    معصومه طاهري
يكي از مسائلي كه در آس��تانه شروع المپيك 
و مراس��م افتت��اح آن در فضاي رس��انه اي به 
خصوص شبكه هاي اجتماعي بسيار داغ شده 
بود لباس ورزشكاران المپيكي بود؛ چيزي كه 
نه فقط در كش��ور ما بلكه براي تمام كشورها 
اهمي��ت زي��ادي دارد، زي��را در آن لحظات 
كوتاه و حساس نگاه تمام رس��انه ها معطوف 
به كاروان هاي ورزش��ي اس��ت كه چگونه در 
مراسم افتتاحيه حضور پيدا مي كنند. در اين 
ميان بي��ش از همه لباس ورزش��كاران ديده 
مي شود، چيزي كه به نوعي معرف فرهنگ و 

هنر كشورها محسوب مي شود. 
به همي��ن خاط��ر ب��ا مهندس��ي فرهنگي و 
برنامه ريزي درس��ت بعضي كش��ورها در اين 
لحظه حس��اس خوش درخش��يدند. در اين 
بين لباس هاي كاروان ها با طرح ها و رنگ هاي 
مختلف جلب  توجه مي كرد چنانچه در رسانه ها 
لباس كاروان كشورهاي كلمبيا، برزيل، افريقاي 
جنوبي، بوروندي، باربادوس، بنين، استراليا و 
جامائيكا به عن��وان بهترين لباس هاي كاروان 
ورزش��ي المپيك معرفي ش��دند ك��ه داراي 

جذابيت و خلاقيت بودند. 
در حقيقت المپيك ميداني اس��ت كه نه فقط 
در عرصه ورزشي، بلكه در عرصه هاي ديگر نيز 
ظرفيت بالايي دارد و بايد از آن بهره مناس��ب 
برد. در اين فضا خيلي ها ديده مي ش��وند، يك 
ش��و بزرگ بين المللي كه براي زمان محدود 
شايد 20 ثانيه هم بيشتر نيست اما تأثيرگذاري 
بالايي دارد و كشورهاي شركت كننده به دليل 
نوع پوشش��ي كه دارند ديده مي ش��وند؛ البته 
نوع پوش��ش كاروان ايران هم بع��د از حرف و 
حديث هاي زيادي كه به همراه داش��ت شاد، 
جالب و قابل تقدير بود ام��ا نكته اي كه در اين 
س��طور مي خواهيم بياوريم اين است كه چه 
اشكالي داش��ت اگر لباس ايرانيان در المپيك 
با نمادهاي ايراني همراه بود تا بتواند اقتصاد و 
صنايع دستي و گردشگري را هم تقويت كند؟! 
 ممكن است برخي بگويند اگر قرار بود چنين 
اتفاقي بيفتد كشورهاي پيشرفته و جهان اول 

هم اين كار را هم دنب��ال مي كردند و حركت 
جديدي نيس��ت؛ هرچند برخي كش��ورهاي 
پيش��رفته نيز لباس هايي نه آنچن��ان كه اين 
دوس��تان مي گويند پوش��يده بودند ولي دو 
نكته در اين ميان قابل بيان اس��ت كه نبايد از 
آن غافل شد؛ اول اينكه آنها نيازي به معرفي 
خود ندارند چون نبض رسانه هاي اصلي دنيا 
در اختيار خودشان است و ديگر آن كه هدف 
مهم گردشگري اس��ت كه همان كشورها در 
رديف بالاترين ميزان پذيرش گردشگر در دنيا 
هستند. مثلًا در س��ال 2010 فرانسه سالانه 
۷۸/۹۵ميلي��ون نفر، امري��كا 60/۸۸ ميليون 
نفر و... را پذيرا بوده اس��ت كه برايشان بسيار 

سودآور و پررونق است. 
اين كشور ماس��ت كه با وجود ظرفيت بالاي 
گردشگري در حوزه هاي مختلف نياز به تكانش 
اساسي دارد و چه جايي بهتر از چنين فضاهاي 
بين المللي و تأثيرگذار كه مي توان به خوبي از 

آن بهره برد. 
در واق��ع چه خ��وب ب��ود كه طراح��ي لباس 
كارواني��ان المپيك ب��ا تعامل دوس��ويه بين 
سازمان گردش��گري و صنايع دستي و وزارت 
ورزش و جوانان تهيه مي ش��د تا در اتفاق مهم 
افتتاحيه عرض اندامي تأثيرگذار داشته باشند 
و بتوانن��د جلوي هم��ه دوربين هاي مراس��م 
افتتاحيه ك��ه از نق��اط مختلف دني��ا حضور 
داش��تند حداقل قدمي براي معرف��ي بهتر و 
گس��ترده تر صنايع دس��تي ايران و هنر ايراني 
بردارند. همين الان ط��راح لباس هاي كاروان 
المپيك ايران يك رزومه بزرگ در كارنامه خود 
دارد. يك رزومه بين المللي و مهم كه طبيعتاً 
براي طراح موقعيت خوبي را ايجاد مي كند. لذا 
بايد كمال استفاده را براي معرفي خود آن هم 

در كوتاه ترين زمان برد. 
چگونه است كه مسئولان مديران ارشد كشور 
نمي توانند از چني��ن فرصت هاي جهاني براي 
پيش��برد اقتصادي و فرهنگي بهره ببرند؟! آن 
هم در زماني كه قرار نيست به منابع زير زميني 
اكتفا كنيم و مي بايس��ت صنايع مهمي چون 

صنايع دستي را رونق بخشيم؟!

بهتر نبود با لباس سنتي وارد المپیك مي شديم؟!

88498436سرويس فرهنگي

 وقتي تالار وحدت
نقطه ضعف يك تئاتر 

مي شود
   مصطفي پوركياني 

هميش��ه افراد شناخته ش��ده مذهبي، سياسي، 
هنري و س��لبريتي ها و زندگي آنها و وقايعي كه 
براي آنها اتفاق افتاده و گ��ره در تاريخ اين مرز و 
بوم دارد، ب��راي مردم جامع��ه از اهميت خاصي 
برخوردار بوده و مردم نس��بت به سرنوشت آنها 
علاقه مندند و وقتي م��ردم از وقايع زندگي آنها 
باخبرند و نويس��نده و كارگردان��ي در عالم هنر 
بخواهد اين زندگي را روي صحنه تئاتر يا به قاب 
سينما و تلويزيون ببرد، با دشواري هاي فراواني 
بايد دست و پنجه نرم كند چون تماشاگر با اين 
وقايع تاريخي آش��نا بوده و هر انحرافي از تاريخ 

مي تواند دردسر ساز شود. 
ش��ايد همين فرض باعث مي ش��ود ك��ه برخي 
كارگردان ها به خاطر ترس از اين موضوع، فضاي 
دراماتيك و درامي را كه بايد به كارشان ديكته 
كنند و وقاي��ع تاريخي و زندگ��ي آن فرد مورد 
نظر را در بس��تر آن فضا بازگو كنن��د به روايت 
خطي و تاريخي كار بس��نده كرده و با پرداختن 
به جزئياتي كه به راحتي امكان حذفشان وجود 
دارد، كاري طولاني و خس��ته كننده به مخاطب 
تحويل  دهند. اين روزه��ا نمايش »راپورت هاي 
شبانه دكتر مصدق« به نويسندگي و كارگرداني 
اصغر خليلي در تالار وحدت در حال اجراست و 
اين اجراي 100 دقيقه اي، به عوامل كودتاي 2۸ 
مرداد و چگونگي انجام اين كودتا تا مرگ دكتر 

مصدق اشاره دارد. 
كاملًا مشخص است كه خليلي در مقام نويسنده، 
مطالعه و پژوه��ش فراواني قبل از نوش��تن اين 
نمايش داش��ته و ب��ه خاطر اين تعه��د تاريخي 
س��عي در اجراي تمام حوادث آن برهه تاريخي 
با تمام جزئيات آن داش��ته كه همين كار باعث 
طولاني شدن اغلب صحنه ها و درنهايت خستگي 

تماشاگر شده است. 
 اي كاش خليلي به جاي روايت خطي كار، لحظات 
دراماتيك زندگي مصدق را به تصوير مي كشيد 
و به بهانه آن به س��اير حوادث و اتفاقات زندگي 
مصدق سرك مي كش��يد. به عنوان مثال صحنه 
دادگاهي دكت��ر مصدق مي توانس��ت محوريت 
نمايش قرار گي��رد و مابقي ماجرا ح��ول آن به 
صورت غير خطي بازگو شود تا جذابيت و انرژي 
كار باق��ي بماند. البته ش��ايد خليلي ب��ا انتخاب 
عامدان��ه اين بخ��ش از زندگي دكت��ر مصدق و 
بازنمايي وقايع انجام رفراندوم و انحلال مجلس، 
به نوعي خواس��ته نگاهي انتقادي سياس��ي نيز 
به شرايط روز جامعه داشته باش��د و تماشاگر را 

عامدانه به ياد وقايع اخير بيندازد. 

يكي از مشكلات اين كار كه درنهايت به كاهش 
حس نهايي تماش��اگر مي انجامد، اجراي كار در 
تالار وحدت است كه به دليل فاصله تماشاگران 
تا صحنه نمايش و سن تئاتر، اين رابطه چهره به 
چهره و حسي كه در ارتباط نزديك بازيگر تئاتر 
با تماشاگر وجود دارد، در اين سالن كمتر ديده 
مي شود و همين موضوع باعث مي شود كه انرژي 
بالاي بازيگران به صورت كامل به تماش��اگران 

منتقل نشود.
 براي ادعاي اين فرض مي ش��ود به لحظه اي در 
نمايش اش��اره كرد كه بازيگر نق��ش باغبان كه 
پايين سن و در كنار رديف اول صندلي بازيگران 
به اجراي نقش مي پردازد، در هنگام بازي حس 
بيش��تري به تماش��اگر منتقل مي كند و بازي او 

تماشاگر را بيشتر با خود همراه مي كند. 
حض��ور فرهاد آيي��ش در نقش دكت��ر مصدق و 
ش��باهت ظاهري او به اين ش��خصيت تاريخي، 
بازي و حس��ي كه آييش در اج��راي اين نقش از 
خود به يادگار مي گذارد، همان آكسون گذاري ها 
و مكث هاي هميشگي آييش در بازي خود، همه 
و همه باعث ش��ده تا مصدق، به عن��وان قهرمان 
اين نمايش به خوبي بدرخش��د. ايرج راد با بازي 
زيباي خود به خوبي توانسته به عنوان عامل غرب، 
سياست هاي پنهاني آنها را در براندازي حكومت 
ايران و نخست وزيري مصدق به خوبي نشان دهد. 
هر كس��ي كه به تماش��اي اين نمايش بنشيند، 
نمي تواند به بازي زيباي خسرو احمدي در نقش 
و تيپولوژي يك جاه��ل و كلاه مخملي هاي دهه 
30  اشاره نكند كه چقدر زيبا احمدي از عهده اين 
نقش درآمده و مي شود به راحتي به بازي زيباي او 
و مقايسه آن با س��اير كلاه مخملي هاي كار اشاره 
كرد. همچنين نرگس محمدي در اين كار برخلاف 
سابقه تلويزيوني و سابقه تصويري مخاطب از او، 
اين بار در نقش »پري بلنده« بازي خوبي از خود در 
ذهن تماشاگر به يادگار مي گذارد و با ديالوگ هايي 
كه بين او و خسرو احمدي برقرار مي شود، باري از 

نمايش را به دوش مي كشند.

رئي�س اس�ب�ق س�ازم�ان 
ص�داوس�يما گف�ت: ديگ�ر 
درباره صداوس�يما اظهارنظر 
نمي كنم، اين سازمان خودش 
صاح�ب و پاس�خگ�و دارد. 
ب��ه گ��زارش خبرن��گار راديو و 
تلويزي��ون خبرگ��زاري فارس، 
»س��يدعزت الله ضرغام��ي« 

در حاشيه مراس��م بزرگداش��ت روز خبرنگار 
با نام »س��وگند به قلم« كه از س��وي انجمن 
روزنامه نگاران مس��لمان برگزار شد، در جمع 
خبرن��گاران درب��اره اهميت ورود س��ازمان 
صداوسيما گفت: من ديگر درباره صداوسيما 
صحبت نكرده و اظهارنظر نمي كنم چون اين 
سازمان خودش صاحب دارد و لزومي به ورود و 
اظهار نظر من نيست. وي ادامه داد: تنها درباره 
آينده صداوسيما مي توانم بگويم كه نسبت به 
آن خوشبين هستم و ضمن اينكه رهبر معظم 
انقلاب در مت��ن حكم رئيس فعلي س��ازمان 

صداوسيما به ضرورت و اهميت 
فضاي مج��ازي و فعاليت هاي 
رس��انه ملي در اين حوزه اشاره 

فرموده اند. 
ضرغامي اظهار داشت: تا جايي 
كه م��ن مطلع��م مطالع��ات و 
اقدامات بسيار خوبي براي انجام 
فرامين رهبر معظم انقلاب در اين 
حوزه صورت گرفته و حتماً سازمان صداو سيما 
به عنوان يك توليدكننده  بسيار مقتدر، مي تواند 
بخش زي��ادي از نيازهاي مخاطب��ان در حوزه 
فضاي مجازي را فراهم كند. وي همچنين درباره 
تأثيرگذاري شبكه هاي ماهواره اي بر مخاطبان 
ايراني گف��ت: صداوس��يما ي��ك توليدكننده 
مقتدر است و ارتباط خوبي با جامعه دارد و اگر 
رسانه هاي ماهواره اي به خاطر تك برنامه هايي، 
توانايي تأثيرگذاري بر بخش كوچكي از جامعه 
را دارند، به هيچ وجه با گستردگي و تأثيرگذاري 

رسانه ملي قابل مقايسه نيست.

پن��ج اث�ر پ�ويانم�ايي بلن�د در بخ�ش 
مس�ابق�ه سينم�اي اي�ران چه�اردهمي�ن 
جش�نواره بي�ن المللي فيل��م مق�اومت 
پ�رداخ�ت.  خ�واهن�د  رق�اب�ت  ب�ه 
هيئتي متش��كل از به��رام عظيم��ي، مجيد 
اس��ماعيلي، روانبخش صادقي، سيدمسعود 
شجاعي و س��يدعليرضا گلپايگاني مسئوليت 
ارزيابي و انتخ��اب آثار پويانمايي رس��يده به 
دبيرخانه اي��ن دوره جش��نواره مقاومت را بر 
عهده داشتند و 6 اثر پويانمايي بخش مسابقه 
سينماي ايران را مورد ارزيابي قرار دادند. بر پايه 
اين خبر، اسامي آثار بخش مسابقه پويانمايي 

بلند به اين شرح مي باشد:
پشت دروازه بهش��ت به كارگرداني علي نوري 
اس��كوئي و تهيه كنندگي علي نوري اسكوئي و 
بنياد فرهنگي روايت، شهيد محمد بروجردي 
به كارگرداني محمدعلي صفورا و فرهاد عليزاده 
و تهيه كنندگي محمد علي صفورا محصول بنياد 

فرهنگي روايت، فرزن��دان آفتاب به كارگرداني 
مسعود حمزه اي و علي احمدي و تهيه كنندگي 
علي نوري اس��كوئي و بنياد فرهنگ��ي روايت، 
فهرس��ت مقدس به كارگرداني و تهيه كنندگي 
محمد همداني محصول خانه انيميشن انقلاب 
اس��لامي، نبرد خليج فارس 2 ب��ه كارگرداني و 
تهيه كنندگي فرهاد عظيم��ا، فرمانرواي آب به 
كارگرداني مجيد اس��ماعيلي و تهيه كنندگي 
حس��ين س��لطاني و مجتبي امين��ي. لازم به 
ذكر اس��ت به دليل اينكه كارگردان پويانمايي 
فرمان��رواي آب ج��زو هيئ��ت انتخ��اب بخش 
پويانمايي جش��نواره مي باش��د، اين پويانمايي 
خارج از بخش مسابقه به نمايش درخواهد آمد. 

گفتني است چهاردهمين جشنواره بين المللي 
فيلم مقاومت با شعار »تجلي گفتمان فرهنگي 
انقلاب اسلامي« به همت بنياد فرهنگي روايت 
و انجمن سينماي انقلاب و دفاع مقدس از 2 تا ۹ 

مهرماه سال جاري در تهران برگزار مي شود.

ضرغامي: به آينده رسانه ملي خوشبین هستم

 رقابت ۵ پويانمايي بلند 
در بخش مسابقه جشنواره مقاومت

فيلم ه�ای دفاع مقدس بيش�تر 
وج�ه تجليل�ي دارد. برخ�ي در 
واقعي�ت جنگ دس�ت مي برند. 
نمي ش�ود در آيينه دس�ت برد. 
ب�ه نظ�رم ب�ه مخاط�ب احترام 
گذاش�ته شده. ما متوس�ليان را 
تحليل كرديم ن�ه تجليل. نقاط 
ضعف او هم نشان داده شده است

حاتمي كي�ا هم�ان راه را مي رود 
ول�ي ن�گاه م�ن تف�اوت ك�رده 
اس�ت. مفاهي�م فيلم ب�راي من 
مه�م اس�ت اگ�ر در تع�ارض با 
جهان بيني من باش�د نمي توانم 
كار كنم. حاتمي كيا در ديده بان 
و مهاج�ر ن�گاه ش�هودي خ�ود 
را ب�ه جن�گ تعمي�م م�ي داد


